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“Volem llançar un missatge d'a-
larma perquè s'està produint un
nou cicle especulatiu. Pugen els llo-
guers mentre el nivell de renda de
la població no ha millorat”. Són pa-
raules d’Ada Colau pronuncia-
des el passat mes de març.  L’aug-
ment dels preus de lloguer a la ciu-
tat és una evidència. Ara bé, estem
davant d’un nou cicle especulatiu,
tal com deia l’alcaldessa?

“La situació del mercat de llo-
guer a Barcelona és preocupant, ja
que la demanda i l’oferta no avan-
cen al mateix ritme”. Qui fa el diag-
nòstic és Montse Pareja, profes-
sora d’Economia i investigadora de
la Universitat de Barcelona i es-
pecialista en el mercat de lloguer.
Tot i això, Pareja afegeix que ac-
tualment “no podem parlar d’un
boom com el d’abans de la crisi
perquè el 2001 creixien l’oferta i els
preus, però ara no és el cas, ja que
el mercat de lloguer no creix”. 

Del que sí que no hi ha dubte
és de l’augment de preus.  El 2015
van créixer al conjunt de la ciutat
un 7% segons un informe de l’A-
gència de l’Habitatge i al llarg
d’aquest 2016, tal com recull el de-
partament d’Estadística de l’A-
juntament, els preus han aug-
mentat un 2,4%  en comparació
als del quart trimestre del 2015.

QUINS SÓN ELS MOTIUS?
“El mercat de lloguer a Barcelona
ha estat històricament reduït”,
aclareix Pareja. Aquesta professo-
ra experta en el mercat de lloguer
també apunta altres causes: “Un
dels problemes és que no tenim gai-
re habitatge social que cobreixi
les necessitats de sostre de deter-
minats col·lectius i aquesta funció
l’ha assumit el mercat de lloguer.
També cal recordar que Barcelona
és una ciutat particular perquè no
hi ha sòl en abundància”. 

Qui també fa un diagnòstic
semblant és Josep Ràfols, el pre-
sident de la Cambra de la Propie-
tat Urbana de Barcelona. Ràfols,
que alerta que el 2017 es podrien

superar els preus d’abans de la cri-
si, apunta la “pràctica inexistència
d’un parc públic de lloguer social
que fa que les tensions es carreguin
al mercat privat” i recorda que “per
fer créixer el parc de lloguer s’han
de donar garanties als inversors”.
Sobre aquesta qüestió, l’Ajunta-
ment ha anunciat que té previst
aprovar un pla que ha de perme-
tre que els 200 habitatges a l’any
dedicats a lloguer social passin a
ser 1.000. 

REGULAR EL MERCAT?
Una altra qüestió que hi ha al da-
munt la taula, plantejada per l’A-
juntament, és la regulació dels
preus del lloguer. “Volem imitar
iniciatives impulsades a Berlín, i
especialment a París, on la regu-
lació del mercat de lloguer és un
èxit”, explicava el regidor d’Habi-
tatge, Josep Maria Montaner, a
principis de juliol. L’aplicació de la
mesura, però, s’entreveu compli-
cada, ja que l’Estat té les compe-
tències en la matèria. 

“El control de preus té, histò-
ricament, efectes negatius”, re-

corda la professora Pareja. Tot i
això, afegeix que “actualment po-
dria tenir sentit en determinats ba-
rris, ja que el mercat no ho pot re-
soldre tot”. Qui no ho veu gens clar
és el president de la Cambra de la
Propietat Urbana. “És poc eficient
per solucionar els problemes”,
considera Ràfols, que  afegeix que
“la situació de Berlín i París no té
res a veure amb Barcelona. La pri-
mera és una ciutat subvencionada
i amb molt de sòl i la segona té uns
preus més alts que no admeten
comparació amb Barcelona”.

SINDICAT DE LLOGATERS
En el debat sobre el lloguer dels
preus dels pisos darrerament ha
aparegut una altra derivada: la
possibilitat de crear un sindicat de
llogaters per defensar els drets d’a-
quests últims. Tindria com a ob-
jectiu pressionar les administra-
cions per, entre altres coses, de-
manar topalls al lloguer. La idea la
impulsa l’Observatori DESC i la
seva directora, Irene Escorihuela,
explica que “ha augmentat la gent
que s’adreça a nosaltres amb pro-

blemàtiques relacionades amb el
lloguer”. Afegeix que, si en algun
moment té sentit plantejar una
cosa així és ara, perquè “hi ha una
desprotecció molt forta dels in-
quilins, abusos dels propietaris
amb temes com les fiances o les
obres...”. La creació d’aquest sin-
dicat es troba en la seva fase ini-
cial. Els seus impulsors han cele-
brat tres reunions, una de les
quals amb la presència el secretari
general del sindicat internacional
de llogaters, Magnus Hammar.

PREUS AL DISTRICTE
En el cas de l’Eixample -el segon
districte amb els preus més alts-,
l’evolució en els darrers dos anys
i mig, segons el departament d’Es-
tadística del consistori, ha estat la
següent. El primer trimestre del
2014 el preu mitjà d’un lloguer era
de 761 euros, mentre que aquest
preu va passar a 797 euros un any
més tard. D’aquests 797 del primer
trimestre del 2015 es va passar als
880 euros del primer trimestre
d’enguany i en el segon trimestre
la xifra ha pujat fins als 885 euros.

Tendència perillosa
» Els preus de lloguer dels pisos a la ciutat podrien arribar l’any que ve al nivell d’abans de la crisi

» L’opció de regular el mercat té partidaris i detractors i es comença a gestar un sindicat de llogaters

Albert Ribas
EIXAMPLE

Els preus de lloguer dels pisos a la ciutat han experimentat un fort creixement des del 2014. Foto: Arxiu
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Parlen els
veïns

Roberto
“Estic en contra que
l’enderroquin. Jo
sóc ballarí contem-
porani i si finalment
es fa, com ha anun-
ciat l’Ajuntament,
el nou s’hauria de

fer servir per donar un espai a la gent que
vol fer recerca i impulsar l’art des de tots
els punts de vista.”

Arantxa
“Em fa molta pena
que l’enderroquin,
perquè he anat a
moltes funcions
que s’han fet aquí.
Espero que el nou
edifici conservi el

mateix estil que hi havia abans i sigui un
espai cultural o un teatre, però que sigui
per als veïns i no per als turistes.”

Armando
“Òbviament sap
greu, és una sala mí-
tica i recordo haver-
hi vingut amb el
meu pare de petit.
També s’ha de dir
que l’estat és lamen-

table, no l’han sabut cuidar. Quan facin un
edifici nou espero que sigui un casal de ba-
rri o un espai polivalent per a tothom.”

Nieves
“Fatal. És un edifici
emblemàtic del Pa-
ral·lel, porta tota la
vida aquí. Tot i això,
crec que està bé que
l’Ajuntament vulgui
que entre tots deci-

dim què s’hi farà en el futur. Jo espero que
sigui un teatre, que d’alguna manera
mantingui viu l’esperit de l’Arnau.” 

Com valores que l’Ajuntament digui que s’enderrocarà el Teatre Arnau?
per Pau Arriaga

@omnium: Cuixart: “Ens voldrien dividits
com a poble, però estan enfortint el con-
venciment que amb grans consensos
tirem endavant el país”.

@JordiVazquez: Al·lucinant amb tot
d'opinadors i experts que han donat per
impossible la victòria de Trump explicant-
nos, ara, els motius pels quals guanya.

@Gustarfox: El PP propone prohibir los
‘memes’ y provoca cientos de ‘memes’ más
sobre la propuesta de prohibición del PP.
Genios.

Un diari plural

per @ModernetdeMerda   

4El discurs que volien de Rufián

Me dirijo hoy a ustedes, seño-
res del Partido Popular y del
Partido Socialista, con el único
objetivo de poder felicitarles y
desearles una legislatura llena
de éxitos. Aunque estoy con-
vencido de que será así, no
quería iniciar mi intervención
sin trasladarles mi apoyo y con-
fianza. No puede ser de otra
manera. No debe.

Qué les voy a contar que no
sepan. Me gustan sus modales,
me gustan sus pactos, me gus-
tan sus transiciones. Me gustan
sus partidos. Me entusiasma
el pasado que nos han regalado
y me excita el futuro que está
por venir. Menuda investidura
llena de generosidad que están
protagonizando. Qué ejemplo.
Es exactamente así como se
construye un país, con respon-
sabilidad, y es exactamente así
como lo quiero yo.

Precisamente apelando a
esta responsabilidad, permí-
tanme que dirija unas breves
palabras a la bancada socialis-
ta. Gracias, compañeros. Gra-

cias por su sentido de estado.
Gracias por estar donde la Es-
paña socialista pedía que estu-
vieran. Por ser valientes y no de-
jarse atemorizar por una cor-
rupción que tampoco es tanta,
por una regresión social que po-
dría ser peor, por unos vicios
predemocráticos que no tienen
por qué asustarnos, por una se-
paración de poderes que bueno,
ya se irán separando.

Son ustedes el orgullo de
España. La democracia inter-
na de su partido dictaminó
una opción legítima, sin tram-
pa ni cartón, y ustedes, dignos,
la han seguido en una demos-
tración de compromiso que les
honra. Porque sí, escuchando
a la gente es como se solucio-
nan las cosas. Y en el PSOE
han escuchado como hacía
años que no escuchaban, y
han dignificado sus siglas
como hacía décadas que no las
dignificaban.

Que nadie lo dude, los me-
ses que vienen les darán la ra-
zón. Por eso yo prefiero ya dár-

sela hoy. PP y PSOE, PSOE y
PP; el futuro y la esperanza se
dan la mano para consolidar el
país (y El País) de los últimos
años: sin mordazas, sin escán-
dalos, sin intromisiones políti-
cas en la justicia, sin imposi-
ciones, sin desacuerdos, sin vu-
eltas al pasado. Sin nada.

Se lo digo con el corazón, sa-
ben que no miento. Yo porque
ahora ya me he comprometido
con la gente de Esquerra y me
sabe mal, pero si no me venía
hoy mismo a sus filas a formar
parte de esta bendición, se lo
aseguro. Aunque ahora no sea
posible, espero deseoso que
pueda ser así en un futuro,
pues ni se imaginan el senti-
miento de traición que me cor-
roe por las venas cada vez que
les veo a ustedes tan sacrifica-
dos y a mí tan rufián.

Gracias por cederme la pa-
labra. Por enseñarme a hablar.
Por darme la vida. Y por mejo-
rármela aún más, a mí y a todos
los españoles, durante los pró-
ximos años. Adelante, héroes.

4Penjar-se les medalles
per Jordi Lleal

Tot just prendre possessió del
càrrec, el ministre d’Interior
Juan Ignacio Zoido declara:
“Los andaluces hemos levanta-
do Catalunya”. Jo al senyor Zoi-
do no l’he vist en lloc de Cata-
lunya, treballant per aixecar-la.
A què ve ara? Com es pot apro-
piar en persona ell, i afegir-hi els
pobres andalusos, que avorrits
de passar gana i penúries al
seu país, dominat per les oli-
garquies i cacics també andalu-
sos, van marxar a altres països
d’Espanya, Europa i Amèrica a
cercar treball i dignitat que els
era negat a casa seva? Catalunya
l’han aixecat des de fa centenars
d’anys diferents onades migra-
tòries des d’Occitània el segle
XV, de Múrcia, Aragó, Extre-
madura, Galícia, Sud-amèrica,
Nord-àfrica i els Sud-saharians
i ara gent dels països de l’est
d’Europa i xinesos. Quin batibull
de races, cultures, llengües i re-

ligions, i tots a la recerca d’un
treball, una casa i un futur mi-
llor per a les seves famílies, el
que no tenien al seu país. 

És d’una simplicitat mental
enorme, voler apropiar-se de la
prosperitat de Catalunya, i els
catalans que ja hi eren, què? És
que per ventura passaven per
allà per casualitat? Quan dic
catalans, no faig referència als
catalans de soca-rel, hi incloc
als vinguts en les diferents
onades migratòries i que són
també catalans de ple dret.
En ple segle XXI parlar dels
andalusos que han aixecat Ca-
talunya ja està fora de context,
perquè ja són catalans d’unes
quantes generacions. Conti-
nuen amb els tòpics i quatre
frases fetes, en toc cas, si vol fer
demagògia barata, parli dels
nou vinguts de fa pocs anys i
com que no són andalusos,
no en parlarà oi? Quin fàstic!

Un diari participatiu
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Ja fa temps que es coneix que l’Ei-
xample és un dels punts amb els
registres més alts de contamina-
ció de la ciutat, juntament amb
Sant Gervasi i Gràcia. El 2012,
però, la qualitat de l’aire del dis-
tricte va començar a experimen-
tar un descens -principalment a
causa de la crisi econòmica- que
ara, tal com ha quedat reflectit a
la presentació de l’informe ‘La sa-
lut a Barcelona 2015’ s’ha aturat.
I és que, després de tres anys de
descensos, la qualitat de l’Ei-
xample va tornar a empitjorar du-
rant l’any passat.

Així doncs, segons l’informe
que elabora l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona, l’estació de
mesurament del districte -està si-
tuada a l’avinguda Roma amb
Comte d’Urgell- va recollir que la

mitjana anual d’òxids de nitrogen
va ser de 56 micrograms per me-
tre cúbic durant el 2015, la xifra
més alta de tots els mesuradors
que hi ha a la ciutat. El 2014 la xi-
fra era de 52 micrograms per
metre cúbic, el 2013 de 56, el 2012
de 61 i el 2011 de 65. A l’Eixample,
el 2009 i el 2010 no es van reco-
llir les dades.

Aquestes xifres -en el cas de
l’Eixample cal remarcar que l’es-
tació està situada en una zona

considerada de ‘tràfic intens’-
superen a bastament el topall
que marca la Unió Europea, que
és el d’una mitjana anual d’òxids
de nitrogen de 40 micrograms per
metre cúbic.

Durant la presentació de l’in-
forme, la tinent d'alcalde de Drets
Socials, Laia Ortiz, va afirmar
que un dels principals motius
d’aquest empitjorament de la
qualitat de l’aire és l’augment del
trànsit rodat a la ciutat.

L’Eixample és la zona amb pitjor qualitat de l’aire de la ciutat. Foto: Arxiu

La qualitat de l’aire empitjora
després de tres anys millorant
» L’Eixample és la zona amb més contaminació de tota la ciutat

» Un dels motius, segons l’Ajuntament, és l’augment del trànsit rodat 

Trobada històrica entre el
Papa i un manter de la ciutat

REIVINDICACIÓ4Moustapha
Ndao és un manter senegalès de
37 anys que en fa 10 que viu a
Barcelona, on es guanya la vida
fent de venedor ambulant. A
principis de mes, tal com va
avançar La Vanguardia, Ndao
va tenir l’oportunitat de conèixer
i trobar-se amb el Papa durant la
celebració de la Trobada Mundial
de Moviments Populars, on hi va
assistir com a representant del
Sindicat de Manters.

Durant la cita amb el Papa
Francesc, aquest manter va poder
pronunciar un discurs en un au-

ditori ple d’assistents a la Troba-
da Mundial de Moviments Popu-
lars on va explicar la tasca que fan
des del Sindicat de Manters, or-
ganització creada ara fa un any.
Ndao va denunciar les dificultats
que els membres del seu col·lec-
tiu tenen per poder legalitzar la
seva situació.

En declaracions a La Van-
guardia, Ndao va explicar que va
poder tenir l’oportunitat de parlar
cara a cara amb el Papa. “Em va
donar la mà  i em va preguntar
d’on venia. És una persona molt
propera i modesta”, va relatar.

L’AVV Sagrada Família denuncia
el Temple a l’Ajuntament

OBRES4L’Associació de Veïns
de la Sagrada Família va presen-
tar el passat dia 2 de novembre
una denúncia contra la junta del
Temple per una suposada vulne-
ració de la legalitat urbanística que
marca el Pla Metropolità de Bar-
celona.

A l’escrit, presentat al depar-
tament d’Ecologia Urbana del
consistori, l’associació demana
que s’inspeccionin i es corregeixin
les columnes del portal de la Glò-
ria del carrer Mallorca perquè
“envaeixen entre 20 i 25 centí-
metres la vorera”.

A banda d’això, des de l’asso-
ciació veïnal també insten el Tem-
ple a aplicar l’IVA a les seves en-
trades, ja que consideren que ac-
tualment no paguen aquest im-
port, i demanen a l’Ajuntament
que creï una taxa d’un euro per
cada entrada al temple.

Per la seva banda, fonts de la
junta del Temple, han assegurat a
aquesta publicació que no tenen
previst fer declaracions sobre la
qüestió. L’Ajuntament, que ha
remarcat que “comparteix la pre-
ocupació dels veïns”, té ara tres
mesos per respondre a l’escrit. 

De Riquer, a la Casa Amèrica per
parlar de Cambó i l’Argentina

HISTÒRIA4El catedràtic emèrit
d’Història Contemporània de la
UAB, Borja de Riquer, visitarà el
16 de novembre la Casa Amèri-
ca per explicar l’agitada trajec-
tòria de la Compañia Hispano
Americana de Electricidad
(CHADE) i el paper que, com a
president d’aquesta empresa, va
tenir Francesc Cambó, el líder de
la Lliga Regionalista.

De Riquer ha publicat aquest
2016 el llibre ‘ Cambó en Argen-

tina. Negocios y corrupción polí-
tica’, on aporta informacions sor-
prenents després d’haver estudiat
nombrosa correspondència con-
fidencial i informes reservats.

A la conferència també hi in-
tervindran Josep Maria Vallès, ca-
tedràtic emèrit de Ciència Políti-
ca (UAB) i exconseller de Justícia;
i Carles Sudrià, catedràtic d’His-
tòria Econòmica (UB), expert en
història financera i empresarial
dels segles XIX i XX. 

Turisme | ‘Ens fan fora de Sant Antoni?’
La plataforma Fem Sant Antoni ha organitzat per al pròxim 19 de novembre la xerrada ‘Ens fan
fora de Sant Antoni?’ per denunciar que “el turisme i l’especulació estan transformant el nostre 

barri”. A l’acte-debat, que se celebrarà als Jardinets de l’Alguer a les 12 del migdia hi participaran 
Enric Bárcena, de Fem Sant Antoni, i un representant de l’Assemblea de Barris Turisme Sostenible.

Redacció
EIXAMPLE

El Papa i Moustapha Ndap. Foto: Trobada Mundial de Moviments Populars
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El nou equipament de 
Transformadors, llest el 2018
FORT PIENC4El projecte per
convertir l’antiga estació trans-
formadora del número 60 del
carrer d’Ausiàs Marc en un equi-
pament municipal ha fet un pas
endavant després que s’hagi apro-
vat inicialment el projecte, que ha
de permetre que el nou espai
obri les seves portes el 2018.

El nou equipament inclourà un
casal de barri, un espai per a la gent
gran i un punt d’informació jove en

un edifici que tindrà planta baixa
amb entresòl, cinc plantes i un so-
terrani. Un dels aspectes més des-
tacats de l’edifici serà la seva faça-
na de vidre, que permetrà que des
del carrer es puguin veure totes les
activitats que s’hi faran.

El projecte ha tirat endavant
després que a l’abril la Guàrdia
Urbana desllotgés l’edifici, que
feia nou mesos que estava oku-
pat per un col·lectiu juvenil.

L’AMB impulsa l’intercanvi
d’objectes entre els veïns

SERVEIS4Intercanviat millor
que nou. Aquesta declaració d’in-
tencions és també el nom d’un nou
servei que l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) ha decidit im-
pulsar al seu local del número 45
del carrer Sepúlveda.

La iniciativa, que permet que
tothom pugui donar una segona
vida als objectes en desús, i evitar
així que es converteixin en residus,
està en marxa des del passat 21
d’octubre. L’AMB va decidir en-
cetar aquest servei perquè molts
dels objectes que tractaven a les
deixalleries encara funcionen. 

Per gaudir del servei cal anar
al local, al barri de Sant Antoni, i
deixar els objectes, que s’inter-

canvien per punts que es donen en
funció del seu estat de conserva-
ció i del valor de l’objecte al mer-
cat. Amb aquests punts, els usua-
ris poden agafar-ne d’altres, que
es guarden al magatzem del local.

El vicepresident de Medi Am-
bient de l’AMB, Eloi Badia, va as-
segurar durant la inauguració de
l’espai que aquesta iniciativa “per-
met donar una nova vida a molts
objectes” i va subratllar que això és
“una de les parts més històriques
de l’economia”, mentre que el di-
rector de l’Agència de Residus, Jo-
sep Maria Tost, va voler donar su-
port a “aquesta acció pionera” i va
aventurar que aquesta iniciativa es
podria estendre per tot el país. 

‘La Monumental és de tots’.
Amb aquest títol ha batejat
l’ANC del Fort Pienc la cam-
panya que va posar en marxa a
finals d’octubre per reclamar “la
reconversió de la plaça de braus
en un equipament públic de
país, de ciutat o de barri”.

Els organitzadors de la cam-
panya van repartir unes 20.000
butlletes informatives a totes les
bústies dels pisos, comerços i
principals equipaments del ba-
rri. L’acció de l’ANC del Fort
Pienc arriba després que la Mo-
numental torni a estar d’actua-
litat després que el Tribunal
Constitucional anul·lés a prin-
cipis d’octubre la prohibició
dels toros a Catalunya més de
sis anys després que el Parla-
ment  votés a favor d’abolir els
espectacles taurins a partir de l’1
de gener de 2012. La Monu-
mental, propietat de la família
Balañà, està catalogada pel seu
interès arquitectònic i és l’úni-
ca de la ciutat que podria acollir
noves corrides de toros.

Des de l’ANC del Fort Pienc
han explicat que el seu objectiu

és que la Monumental “ es re-
habiliti integralment i es con-
verteixi en un equipament pú-
blic, donada la seva situació
privilegiada al centre del Fort
Pienc, de Barcelona i de Cata-
lunya”. 

L’entitat posa com a exem-
ple la transformació de l’antiga
Tarraco Arena i remarca que no
volen que “torni a acollir mai
més una cursa de braus, ni que
es converteixi en un centre co-
mercial que trinxi el petit co-
merç del barri. Volem que la

Monumental esdevingui un es-
pai de referència”.

PROCÉS PARTICIPATIU
Des d’aquesta delegació terri-
torial de l’ANC també demanen
que l’ús d’aquest futur equipa-
ment “l’hauria de decidir la ciu-
tadania a través d’un procés
participatiu”. 

El futur de la Monumental
és una incògnita però queda
clar que el debat al voltant de
què passarà amb aquest edifici
construït el 1914 és ben viu.

Des del 2012 la Monumental ja no acull corrides de toros. Foto: Google Maps

L’ANC del Fort Pienc vol que la 
Monumental sigui per al barri

Redacció
FORT PIENC
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La FAVB lliura 14.492 firmes al Parlament per exigir la protecció del sistema públic de salut

Defensant la sanitat pública
REIVINDICACIÓ/ El moviment veïnal de la
ciutat, que encapçala la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns de Barcelona (FAVB), va
entregar el passat 19 d’octubre un total de
14.492 firmes al Parlament per exigir la de-
fensa del sistema públic de salut.

Des de la FAVB consideren que “és neces-
sari que els recursos que han estat desacti-
vats any rere any es posin en funcionament i
que s’obrin i funcionin els equipaments
tancats i els recursos desactivats el passat
mandat”. Això, segons l’entitat, serviria per
garantir la universalitat i la qualitat de l’ac-
tual sistema sanitari públic. Al mateix
temps, remarquen que cal “reparar els
danys produïts en la qualitat de l'atenció a
la salut, com ara les interminables llistes
d'espera en especialitats i proves diag-
nòstiques i quirúrgiques”. 

Els representants del moviment veïnal
que es van desplaçar fins al Parlament es
van concentrar a les 12 del matí a les por-
tes de la cambra i mitja hora més tard, a
dos quarts d’una, es van reunir amb els
portaveus de Salut dels diferents grups
parlamentaris per fer el lliurament de les
signatures i d’un manifest. Precisament, en
aquest document la FAVB denuncia que
“la descapitalització progressiva del sis-
tema públic, juntament amb la seva priva-
tització”  situa la sanitat catalana en un
escenari de “canvi de model” que consti-
tueix una “veritable amenaça”. En aquesta
línia, la FAVB lamenta “la insistència per in-
cloure activitats privades en els centres
públics” i crítica l’aposta que està fent l’ac-
tual conseller de Salut, Toni Comín, en
aquesta direcció. Al mateix temps, l’entitat

també es mostra molt crítica amb el fet
que no s’estarien “aprofitant els canvis als
estatuts dels consorcis públics per evitar
l’entrada d’entitats privades”. Un dels
exemples més significatius d’aquesta si-
tuació seria el cas del Parc Salut Mar.

L’HOSPITAL CLÍNIC
En el marc d’aquesta denúncia que la FAVB
fa respecte de la situació que viu la sanitat
pública catalana, un dels punts més preo-
cupants, segons aquesta plataforma veï-
nal, és el fet que “l’augment  progressiu de
les necessitats d'atenció sanitària con-
dueix en molts casos a utilitzar la sanitat
privada (mútues, concertacions i contrac-
tes) per obtenir-la”. En aquest escenari, el
document entregat als diferents repre-
sentants polítics posa com a exemple pa-
radigmàtic d’aquesta situació l’Hospital
Clínic i la seva “acceptació de pacients pri-
vats a BarnaClínic”. Un exemple, segons la
FAVB, de “negoci vergonyós  que beneficia
uns pocs que poden pagar per resoldre els
seus problemes de salut i provoca un
greuge al conjunt dels contribuents”. 

Per tot plegat, des de la Vocalia en De-
fensa de la Sanitat Pública de la FAVB con-
sideren que la societat catalana està
assistint a “l’intent de les elits econòmi-
ques del nostre país d'aliar-se amb les
elits mèdiques”. Un escenari que la plata-
forma rebutja de ple i que l’ha dut nova-
ment a instar els grups parlamentaris, el
conjunt del Parlament i el Govern “a de-
fensar el sistema sanitari públic i a pro-
moure les lleis i decrets que calguin
perquè aquest dret sigui efectiu.”

RESTAURACIÓ/ La comissió d’experts creada pel Gremi
de Restauració per elaborar propostes per a la nova or-
denança de terrasses no convenç la FAVB. La plataforma
veïnal considera que és l’Ajuntament qui hauria de liderar
un procés obert a tota la ciutadania. La reacció arriba des-
prés que a principis d’octubre el Gremi de Restauració cre-
és una comissió d’experts de diferents àmbits per tal que
elaborin un llibre blanc de les terrasses.

Així doncs, des de la FAVB consideren que el Gremi
vol “legitimar com a interessos de la ciutat els beneficis
obtinguts per l’explotació econòmica i privativa de l’es-
pai públic”. Per la seva banda, el director general del Gre-
mi va explicar durant la presentació de la iniciativa que
“l’objectiu és aconseguir un marc jurídic que no escan-
yi un dels principals sectors econòmics de Barcelona” i,
al mateix temps, “trobar una solució bona per als inte-
ressos de la ciutat”.

És per aquest motiu que la FAVB considera que el mis-
satge que s’està donant a la ciutadania és que “la revisió
de les ordenances ha d’obviar les problemàtiques de con-
vivència i de deteriorament de l’espai públic”. En con-
traposició a això, la plataforma demana una ordenança
que garanteixi “el dret al descans, a la salut, al medi am-
bient, a l’espai públic, a la seguretat i a la mobilitat”.

La FAVB reclama un procés participatiu
sobre les terrasses més ampli i plural HABITATGE/L’Observatori de Drets Económics, Socials i Cul-

turals (DESC), l’Assemblea del Raval, la Clota i la PAH, jun-
tament amb la Federació de Veïns de Barcelona (FAVB), van
presentar el passat 25 d’octubre la plataforma ‘Stop Desokupa’
per denunciar les pràctiques de l’empresa Desokupa, es-
pecialitzada en desallotjaments extrajudicials.

Durant l’acte de presentació, els integrants de la nova
plataforma van demanar a la Generalitat, l’Ajuntament i els
Mossos d’Esquadra que vigilin de prop l’activitat d’aques-
ta empresa, ja que consideren que fa servir “amenaces i in-
timidacions” durant les seves accions. 

La directora del DESC, Irene Escorihuela, va explicar que
ja han presentat una querella criminal per un dels des-
allotjaments portats a terme per aquesta empresa, a qui acu-
sen, entre altres delictes, de violació de domicili i d’actuar
com una organització criminal.

Creen la plataforma
‘Stop Desokupa’
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SAGRADA FAMÍLIA/ L’Associació
de Veïns de la Sagrada Família ja
prepara el disseny del futur Ateneu
del barri després que fa unes set-
manes es va conèixer que l’Ajun-
tament comprarà un local de 1.400
metres quadrats al carrer Nàpols
per fer-hi aquest equipament.

Joan Itxaso, de l’Associació de
Veïns de la Sagrada Família, explica
que “les entitats del barri ja estem
fent comissions de treball per co-
mençar a decidir com organitza-
rem el futur Ateneu”. 

L’Ateneu és una llarga reivin-
dicació veïnal que ha de donar res-
posta a diferents necessitats d’un
barri plural i molt dens com és el
de la Sagrada Família.

Els veïns del barri 
ja dissenyen 
el futur Ateneu 

FESTA REIVINDICATIVA/ La plataforma
veïnal ‘El Borsí Per Al Barri’ es va presentar
en societat el passat 21 d’octubre amb
una festa popular celebrada a la plaça de
la Verònica, que va servir per reivindicar
que aquest edifici, situat al número 23
del carrer Avinyó, es transformi en un
espai veïnal.

Veïns i entitats del Gòtic van organit-
zar una jornada durant la qual els assis-
tents van poder gaudir d’actuacions
musicals, de màgia, poesia i arts plàsti-
ques i de xocolata calenta. Durant els par-
laments reivindicatius es va llegir el
manifest de la plataforma, on es reivindica
que l’edifici “no només representa un
valor patrimonial sinó simbòlic per la seva
vinculació amb les arts i el barri”.  ‘El Borsí

Per Al Barri’ denuncia que el Gòtic pateix la
presència d’un turisme desmesurat, uns
preus de l’habitatge molt alts, manca d’e-
quipaments de proximitat i de convivèn-
cia. És per aquest motiu que proposen
que l’edifici, també conegut com la Llotja,
es transformi en “una oportunitat per
crear un espai convivencial de referència
arrelat al territori on la creació, difusió,
promoció i experimentació de les arts
n’esdevinguin l’eix vertebrador”. Al mateix
temps, també demanen que aculli “un
casal de joves autogestionat”.

L’edifici pertany a la Generalitat i està
buit des de l’any 2009. Fins llavors va ser
la seu de l’Escola Superior de Disseny i
Art ‘Llotja’. Va haver de ser desallotjat per
dèficits de seguretat.

Veïns i entitats del Gòtic volen
que el Borsí sigui un espai veïnal

HISTÒRIA/ L’antic Ajuntament de
Sant Martí de Provençals va deixar
d’existir el 1716, quan el Decret de
Nova Planta va crear el model mu-
nicipal tal com el coneixem avui. 

Abans d’aquesta data, tal com
es pot veure ara en una exposició
que es pot visitar al Centre Cívic de
Sant Martí, les activitats de l’Ajun-
tament de Sant Martí de Provençals
regulava els escorxadors, els hos-
tals o els herbatges o sistemes de
pastures. S'ocupava de mantenir els
camins utilitzables, cobrava els im-
postos i s'ocupava de reclutar gent
per al servei militar. La mostra, or-
ganitzada pel Centre d’Estudis de
Sant Martí de Provençals, és un ho-
menatge a Pep Ortí.

Com era l’antic
Ajuntament 
de Sant Martí?

PUBLICACIÓ/ L’Espai Contraban-
dos va acollir el passat 20 d’octu-
bre la presentació de la nova re-
vista de la Taula Veïnal d’Urbanis-
me de Barcelona, ‘Marea Urbana’. 

La publicació aspira a conver-
tir-se en la veu de l’activisme ur-
banístic de la ciutat. Els encarregats
de conduir la presentació van ser
l’antropòleg José Mansilla, de l’OA-
CU; la geògrafa Mercè Tatjer, de la
Universitat de Barcelona; i els ar-
quitectes Josep Maria Lecea, d’Ar-
quitectes Sense Fronteres, i  Ferran
Sagarra, de la UPC.  

El primer fòrum veïnal sobre
l’urbanisme de la ciutat, impulsat
per la FAVB, es va celebrar l’oc-
tubre de l’any passat. 

Presenten la nova
revista d’urbanisme
‘Marea Urbana’

Una festa reivindicativa demana 
la pacificació de la Meridiana

URBANISME/ Un grup de veïns
que viuen al voltant de l’avinguda
Meridiana van sortir al carrer el
passat 22 d’octubre per reivindicar
de forma festiva una reforma d’a-
questa via que la faci més hu-
mana. Els veïns i les diferents
associacions de la zona demanen
una pacificació que permeti reduir
l’actual volum de trànsit que su-
porta l’avinguda.

La jornada reivindicativa es va
posar en marxa a dos quarts de
deu del matí amb una pedalada
per la Meridiana, tot i que el temps
no va acabar d’acompanyar. La
pluja va provocar que algun dels
actes previstos s’hagués de sus-
pendre. Una estona més tard es
van celebrar, entre un quart de
dotze i la una del migdia, diferents
xerrades sobre mobilitat sostenible
a l’Espai Jove Garcilaso amb la par-
ticipació de diferents plataformes
promotores d’una mobilitat més
sostenible.

La reivindicació de la transfor-
mació de la Meridiana ve de lluny.
De fet, el setembre del 2015 un
total de 10 associacions  de veïns
dels diferents barris que toquen
amb l’avinguda van fer públic un
comunicat per “posar de relleu la
problemàtica que suposa l’avin-
guda Meridiana per als nostres ba-
rris” . En aquell comunicat els veïns
van estructurar les seves deman-
des en quatre punts principals que
haurien de servir per combatre les
deficiències que denuncien que té
l’avinguda. Al document apunta-
ven que “la Meridiana ha de deixar
de ser una autopista” i apostaven
perquè es “prioritzi el transport pú-

blic i la bicicleta”, ja que ara mateix
l’avinguda és un “espai deshuma-
nitzat”.  Les peticions són actual-
ment les mateixes, ja que des de
llavors no ha canviat pràcticament
res. És per això que  descrivien, i
continuen descrivint, la Meridiana
com “un mur innecessari, no
només metafòricament parlant,
sinó un mur físic i psicològic que di-
videix barris per la meitat i entre
ells”. Per últim, deixen clar que la
seva petició és  “un projecte inte-
gral per a tota l’avinguda perquè es
converteixi en un revulsiu per als
nostres barris i deixi de ser un pro-
blema per als veïns i veïnes”, cosa
que esperen que tiri endavant
“amb la nova etapa municipal”.

Dos mesos més tard de la pre-
sentació d’aquest comunicat per
part dels veïns, el govern municipal
va anunciar la creació d’un procés
participatiu per debatre el futur de
la Meridiana.

L’AJUNTAMENT MOU FITXA
El passat dia 10 de novembre, en
una reunió celebrada amb els
veïns de la zona, la tinent d’al-
calde d’Urbanisme, Janet Sanz,
va anunciar que la reforma, entre
Aragó i Fabra i Puig, estarà llesta
en aquest mandat. 

Durant la trobada, l’Ajunta-
ment va posar al damunt la taula
quatre propostes de remodelació.
Només una d’elles preveu reduir
un carril d’entrada i un de sortida
de la ciutat. Es tracta de l’opció pre-
ferida pel consistori i que deixaria
una Meridiana semblant a l’actual
passeig de Sant Joan. Ara caldrà
veure si els veïns ho accepten. 
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Encants Nous celebra la seva
13a Fira el 19 de novembre

MOSTRA4Els Jardins dels En-
cant Nous, situats al carrer Dos
de Maig, acolliran el pròxim
dissabte 19 de novembre la 13a
edició de la fira comercial que or-
ganitza l’Eix Encants Nous. La
mostra s’havia de celebrar el
passat dia 5, però l’associació va
decidir ajornar-la a causa de la
previsió de mal temps. 

La jornada arrencarà a les 10
del matí i al llarg de tot el dia els
assistents a la fira podran gaudir
dels diferents comerços de pro-
ximitat, artesans, activitats in-
fantils gratuïtes i d’una classe

magistral a càrrec del gimnàs
Duet Fit, adreçada a tots aquells
que tinguin ganes de fer una
mica d’esport. 

XOCOLATADA SOLIDÀRIA
Un dels actes més destacats de
la fira serà la xocolatada solidà-
ria, que començarà a partir de les
cinc de la tarda. 

Qui vulgui gaudir d’aquest
berenar tan llaminer haurà de
pagar la quantitat simòlica d’un
euro. Tot el que es recapti es des-
tinarà a benefici de l’hospital in-
fantil de Sant Joan de Déu. 

Campanya | Primer mapa de llibreries de la ciutat
L’Associació Context Editors ha presentat una guia amb 122 botigues de la ciutat 

dedicades al món de la literatura que pretén ser un “recurs útil, tant per a lectors com 
per a gent del gremi”, explica Enrique Redel, membre de l’associació. Redel destaca que, a 

diferència d’altres ciutats, a Barcelona les llibreries no es concentren en una única zona.

Sant Antoni es consolida, un
any més, com un dels epicentres
de la tapa a la ciutat. I és que des
del passat dia 11 i fins al 27 de no-
vembre Sant Antoni Comerç ce-
lebra el seu ja tradicional Ta-
pantoni de Tardor. 

Enguany hi participaran un
total de 47 establiments que
oferiran una tapa més una be-
guda per 2,50 euros i un menú
especial de 25 euros. Els bars i
restaurants participants han
distribuït entre els seus clients
un mapa desplegable amb el
plànol del barri i els locals ad-
herits a la ruta de tapes per ex-
cel·lència del districte. Com a
novetat, enguany el desplegable
també assenyala els establi-
ments que accepten gossos a
l’interior o a la seva terrassa. 

Com sempre, el Tapantoni
compta amb dos concursos. Per
una banda, els visitants podran

votar l’establiment que els ha
ofert la millor tapa o menú. Per
altra banda, l’eix insta als co-
mensals a penjar fotografies de
la ruta a Instagram. 

D’aquesta manera, el Ta-
pantoni, expliquen des de l’as-
sociació, “convida a fer un tomb
per Sant Antoni, un barri co-
mercial per excel·lència”. 

Per tal d’agrupar la infor-

mació sobre la ruta, Sant Anto-
ni Comerç ha habilitat una web
www.tapantoni.com.

UN COLOR DE BARRI
Per altra banda, Sant Antoni
Comerç està treballant en un
acord amb el consistori per re-
pintar les persianes de les seves
botigues amb un color similar al
de la façana del mercat.

La tapa torna a ser l’estrella a Sant Antoni. Foto: Tapantoni

Prop de 50 bars i restaurants 
al nou Tapantoni de Tardor

Redacció
SANT ANTONI

L’Eix Fort Pienc rep el 
premi al Comerç col·laboratiu
GUARDÓ4L’Eix Fort Pienc va
rebre el premi al Comerç col·la-
boratiu en el marc de l’entrega
dels guardons Comerç de Bar-
celona, celebrada a principis d’a-
quest mes de novembre. 

Per altra banda, també van
ser premiades dues botigues més
del districte: B de Barcelona –que

ven souvenirs de qualitat– va ob-
tenir el premi a la Iniciativa co-
mercial innovadora, mentre que
la bacallaneria Perelló va rebre
una menció especial. 

L’Eix Fort Pienc, a més, va ce-
lebrar el dia 6 amb èxit de visi-
tants la seva Fira de la Salut al
passeig Sant Joan. 
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Primer de tot, per comen-
çar, explica’ns què és això
del sòl pèlvic... 

El sòl pèlvic és un conjunt de mús-
culs que recobreixen la nostra pel-
vis per la seva part inferior. Tot i la
gran importància per al dia a dia,
és encara un gran desconegut en-
tre moltes dones (i homes, també!).

I quines funcions té? 
Doncs les funcions essencials del sòl
pèlvic podríem dir que són: la fun-
ció de sostenir les vísceres, com ara
intestins, bufeta, úter, vagina i rec-
te impedint que caiguin cap a l’ex-
terior; la funció de continència,
controlant l’obertura i el tancament
dels nostres esfínters; i la funció se-
xual, tant en l’home com en la
dona, ja que una musculatura en for-
ma millora la qualitat de les relacions
sexuals i la funció reproductiva.

Quines activitats de la vida dià-
ria posen en perill o debiliten el
sòl pèlvic? 
El sòl pèlvic es pot debilitar per molts
motius. Alguns d’ells són: el man-

teniment de postures incorrectes (la
posició de la nostra columna i el sòl
pèlvic estan molt relacionats); el so-
brepès; la pràctica d’esports d’im-
pacte (com running, salts en activi-
tats d’aeròbic, pàdel, crossfit, etc.); els
exercicis hiperpressius, és a dir, tots
aquells que augmenten la pressió
en l’abdomen “empenyent” el sòl
pèlvic (com serien els típics abdo-
minals clàssics); i el fet de tossir de
manera molt sovint, ja que també
estem generant una pressió sobre
el sòl pèlvic, o l’estrenyiment (tant
per l’acumulació de la femta que su-
posa un pes sobre la musculatura
del sòl pelvià, com també per la for-
ça exercida a l’hora d’evacuar el con-
tingut quan anem al lavabo). La re-
petició d’aquestes accions al nostre
dia a dia, juntament amb altres
factors com la menopausa, l’em-
baràs i el part, poden derivar en dis-
funcions del sòl pèlvic. 

I amb el que dius, tothom que
practica running tindrà proble-
mes del sòl pelvià? 
No! Amb això no vull dir que tothom
que practiqui un esport d’impacte
com el running hagi de tenir pro-
blemes a nivell del sòl pèlvic, però
si el teu cos no és capaç de gestio-
nar correctament les pressions tant
a nivell abdominal com a nivell del
sòl pèlvic, sí que a la llarga tens més
números perquè puguin aparèi-
xer símptomes d’incontinència uri-
nària o prolapses, per exemple. 

Creus que les dones en general
són conscients i  tenen cura del
seu sòl pèlvic?
Parlant a nivell general, crec que no.

I crec que és així pel desconeixe-
ment que hi ha al respecte, pel fet
que en la nostra societat és un
tema tabú. Si les dones sabessin de
quina manera pot arribar a afectar
en la seva qualitat de vida una dis-
funció del sòl pèlvic com ara la in-
continència urinària, la disparèunia
(dolor a les relacions sexuals) o el
prolapse (descens dels òrgans pèl-
vics), crec que intentarien mante-

nir en forma la seva musculatura pe-
rineal abans que aquesta es lesio-
nés. En aquesta part crec que el més
important és la prevenció, i és en
aquest àmbit on encara ens queda
molt camí per fer. 

Que és una valoració pelviperi-
neal? Quan s’ha de realitzar i
quin professional la realitza? 
Tota dona que vulgui conèixer el seu
sòl pèlvic, millorar el seu funciona-
ment i saber si ha de tenir una cura
especial, hauria d’acudir a una va-
loració pelviperineal. Es tracta d’u-
na exploració completa que la rea-
litzem les i els fisioterapeutes es-
pecialitzats en sòl pèlvic. En aques-
ta exploració analitzem la postura,
l’estàtica pèlvica, l’estat i la funcio-
nalitat de la musculatura abdomi-
nal, així com la sensibilitat, reflexos,

to, força i flexibilitat de la muscula-
tura perinal.  A nivell personal, pen-
so que totes les dones hauríem de
fer-nos una valoració pelviperineal,
no només després d’haver estat
mare ni quan arribem als 50-60
anys, que és quan podem notar més
debilitat i més canvis perinals, sinó
que no oblidem que les disfuncions
del sòl pelvià poden aparèixer tam-
bé en joves i en gent esportista. 

Quines tècniques de rehabili-
tació del sòl pèlvic existeixen? 
Existeixen diferents tècniques i

no totes les utilitzarem en totes
les dones de la mateixa manera.
Depenent de cada disfunció n’u-
tilitzarem unes o altres. Anome-
no les més utilitzades, com serien
els famosos exercicis de Kegel,
per guanyar força a nivell de la
musculatura del sòl pèlvic, la
gimnàstica abdominal hipo-
pressiva, que és un molt bon
treball a nivell de la tonificació de
la faixa abdominal i del sòl pèlvic,
l’electroestimulació via vaginal
i/o anal, i tot això sense oblidar
la teràpia manual. 

“Totes les dones ens hauríem 
de fer una valoració pelviperineal”

“El sòl pèlvic es
debilita per molts

motius i això deriva
en disfuncions”

“El més important
és la prevenció.
Ens queda molt

camí per fer”

Caterina Gornés Mercadal / Fisioterapeuta a Fisioteràpia i salut

Fisioteràpia i salut és un centre de salut multidisciplinari dedicat al benestar de les persones (fisioteràpia, 
psicologia, nutrició...). Avui, concretament, entrevistem la Caterina Gornés, fisioterapeuta especialitzada 

en sòl pèlvic i maternitat, la qual ens ensenya una mica més què és el sòl pèlvic i la seva importància

Redacció
BARCELONA
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Propers i honestos
» La Fundació Barcelona Comerç destaca “l’honestedat” 
de les seves botigues a l’hora de fer rebaixes en els preus

EDITORIAL/ Tot i que no ens agrada el
terme “petit comerç” i preferim referir-nos
sempre com a “comerç de proximitat”,
hem pensat que el nom s’esqueia per a l’e-
ditorial d’aquest mes. Analitzem novem-
bre: ens comencem a preparar per a
Nadal, algunes grans superfícies ja co-
mencen a abaixar preus i arriben unes set-
manes frenètiques en les quals sempre
passa alguna cosa. 

A finals de mes ens arribarà el Black
Friday, una importació americana que, su-
mant-se al Halloween, ha deixat la nostra
Castanyada en un segon pla. Durant dos

dies d’ensurt, el comerç es posa d’acord
per proposar els productes de sempre a
preus d’escàndol i es desencadena una
febre consumista que, a molts, ens arregla
part de les compres de Nadal. I des del co-
merç de proximitat ho entenem, però què
significa això realment? Són aquests des-
comptes reals? 

Una de les coses que ens caracteritza
com a comerç de proximitat és l’honeste-
dat amb la qual tractem els nostres clients,
cosa que dóna unes garanties de con-
fiança que en cap moment trencaríem, ja
que són la nostra més gran inversió. Si una

botiga té productes permanents al 50% i
arriba el Black Friday i els posa al 70%, cal
que ens plantegem dues coses: 1. Si el
descompte del 50% és realment així, o si
sumen els marges de guanys per tal de
poder convèncer al consumidor que li
estan fent un favor. 2. El descompte in-
creïble del Black Friday no és tan exagerat
tenint en compte que es parteix d’una
base ja descomptada.   

El nostre comerç, que és un comerç
d’interès general, no entra a discutir la ido-
neïtat de celebrar el Black Friday aquest
any. La societat canvia i apareixen nous

desafiaments que poden traduir-se en
oportunitats si es vol, i els eixos de la Fun-
dació Barcelona Comerç ho volem. 

Aquest any, el comerç de proximitat
de Barcelona durà a terme el Black Di-
vendres: proposarem descomptes, però
seran descomptes de debò, no basats
en falsos percentatges ni en marges in-
flats, sinó en l’oferta dels nostres pro-
ductes de sempre, amb la qualitat de
sempre i a preus més accessibles durant
dos dies, assegurant també que als nos-
tres clients se’ls saludarà pel nom i se’ls
acomiadarà amb un somriure.  

» Creen el ‘Black Divendres’, amb descomptes 
“de debó” i no basats en falsos percentatges

L’Entrevista pàg 19

Joan Farré (Eix Fort Pienc):
“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Dinamització pàg 18

El cicle de desfilades de tardor 
i hivern del BCN Moda al Carrer 
finalitza amb èxit d’assistència
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Parlem de comerç

Cor d’Horta i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Comerç i Cor Eixample celebren desfilades 
de moda massives amb espectacles temàtics que animen de dalt a baix els diferents barris

Exitoses i amb estil

SOLIDARITAT/Aquest any tindrem un Nadal molt es-
pecial al Raval protagonitzat pel projecte #Raval
Km0, un projecte que genera oportunitats formatives
i professionals a partir de la fabricació de llums que
il·luminaran el barri i bosses de roba que els comer-
ciants podran repartir a veïns, veïnes i visitants durant
la campanya de Nadal. 

El projecte #RavalKm0 ha iniciat el seu segon any
en el marc del procés de promoció del Raval com a Te-
rritori Socialment Responsable. El projecte busca ge-
nerar noves oportunitats formatives, laborals i co-
mercials al barri, a la vegada que es promou la millo-
ra de la imatge d’aquest, dins i fora del Raval, a partir
del treball col·lectiu de diferents entitats, institucions
i comerços del barri per construir i aplicar una filoso-
fia socialment responsable.

En aquest segon any, el projecte ha permès formar
17 persones en atur, 8 de les quals seran contractades
per elaborar 32 arcs lumínics que guarniran els carrers
Hospital i Joaquim Costa, i serigrafiar 5.000 bosses de
roba que seran repartides entre els clients dels comerços
associats a l'Eix el Raval durant Nadal.

El disseny de les llums ha estat a càrrec del dis-
senyador industrial Curro Claret, amb la col·laboració
i assessorament de la Maria Güell, que compta amb una
àmplia experiència en la il·luminació d’espais pú-
blics. Maria Espeus, fotògrafa que viu al barri, ha
col·laborat realitzant els 29 retrats de veïns i veïnes, co-
merciants i treballadors dels dos carrers que mostren
diferents vincles entre ells i que serviran de referent per
a la creació dels arcs lumínics. En aquesta iniciativa hi
han participat més de 60 persones.

Pel que fa al disseny de les bosses, s’ha pres com
a base el de l’any passat, que va sorgir d’un concurs
obert a persones relacionades d’alguna manera amb
el Raval i a tots els veïns i veïnes del barri.

El projecte coordinat des de la Fundació Tot Raval
compta amb la implicació des dels seus inicis de l’Eix
Comercial del Raval (precursors de la iniciativa), Im-
pulsem (formació en llums i serigrafia i producció), l’As-
sociació per a joves TEB (formació en disseny gràfic),
Dona Kolors i Estel Tàpia (confecció de bosses). L’ela-
boració de les llums ha estat patrocinada per l’Ajun-
tament de Barcelona, amb el suport del Banc Saba-

dell, i les bosses per la Caixa, amb el suport de Bar-
celona Activa.

El projecte culminarà el dia 24 de novembre, amb
una festa oberta a tots els veïns i veïnes del barri per
inaugurar l'encesa de llums de Nadal.

#RavalKm0va néixer l’any 2015 i sorgeix del treball
conjunt amb l’Eix Comercial del Raval i els seus més de
300 establiments comercials adherits. Un dels objec-
tius del projecte és atraure els visitants d’arreu de la ciu-
tat i el país, perquè vinguin al Raval i descobreixin la
seva àmplia oferta comercial, cultural i gastronòmica,
i alhora contrarestar l’estigma negatiu del barri.

Llums de Nadal socialment
responsables de la mà de l’Eix Raval

DINAMITZACIÓ/ El passat 27 d’octubre
va finalitzar amb la passarel·la de Corei-
xample el cicle de desfilades de moda de
la col·lecció Tardor-Hivern de quatre
eixos comercials de la ciutat: Cor d’Horta
i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Co-
merç i Coreixample. 

Enguany es van introduir novetats
dins la ja tradició de les passarel·les: es va
millorar l’estructura, es va millorar la pan-
talla i el vídeo amb més del doble de les
càmeres que reproduïen en directe els
detalls de la desfilada, es va millorar la
il·luminació i la visibilitat per part del pú-
blic. A més, a partir d’aquesta edició les
passarel·les s’han convertit en una plata-
forma de promoció al talent jove amb la
desfilada de joves estudiants per a mo-
dels de l’escola Talents School, l’Institut

Català de la Moda i a l’Escola de la Dona,
i la mostra al públic de peces realitzades
per a joves dissenyadors emergents: una
clara aposta del comerç de proximitat de
la ciutat per la joventut i el canvi. 

A més, enguany es va donar la possi-
bilitat de canviar l’espectacle als diferents
eixos de la ciutat que van poder adaptar
la passarel·la al que creien que casava
més amb la personalitat del barri. D’a-
questa manera Cor d’Horta i Mercat i Eix
Maragall van seguir amb l’espectacle que
ha estat garantia d’èxit fins ara i que
aquest any també va acabar amb una
gran ovació per part del públic assistent,
Sant Antoni Comerç va basar la seva pas-
sarel·la en musicals famosos que van ani-
mar el barri de dalt a baix i Coreixample
es va desmarcar amb una proposta dife-

rent on representava l’arribada a l’Ei-
xample d’una noia d’un país llunyà que
acabava enamorant-se del barri i del mo-
viment de la ciutat.

Contents amb el resultat, agraïm a
Celine Models i al coreògraf Toni Fuster
que van coordinar i dirigir els models i les

models de manera impecable; a AP Pro-
duccions per l’organització de tota la part
audiovisual; a l’Ajuntament de Barcelona,
a la Generalitat de Catalunya, als eixos
comercials participants i, evidentment, a
tots els comerciants que han fet possible
aquesta posada en escena un cop més. 
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ENTREVISTA/ Aquest mes hem parlat
amb Joan Farré, president de l’Associació
de Comerciants Eix Fort Pienc, l’última in-
corporació a la Fundació Barcelona Co-
merç. Fort Pienc va néixer l’any 2011, és
una associació molt jove, amb moltes
ganes de fer coses i amb noves idees que,
sens dubte, completaran molt bé l’as-
pecte de la Fundació. 

Quins són els inicis de Fort Pienc?
Fort Pienc, tot i ser Eixample, és un barri par-
ticular: té una força veïnal i associativa molt
important i és una mica poble, la gent es
coneix i es relaciona. La creació d’equipa-
ments com la biblioteca, el centre cívic i el
mercat va ajudar molt al barri, així com la
renovació del Passeig de Sant Joan i les pro-
peres obres que es faran als carrers de Si-
cília i Ribes. Per tant, el barri canvia i can-
via cap a bé i això, sumat a aquest esperit
associatiu, crea una situació ideal per a po-
der organitzar accions.

Quan vau fer el primer esdeveniment?
L’any 2012 vam fer el primer acte, que va
ser un Sant Jordi, i gràcies a una empresa
professional que ens dinamitza l’eix, s’a-
consegueix fer un gran esdeveniment
basat en grups de treball.

Per tant es podria dir que la vostra
també és una estructura descentralit-
zada?
Intentem que la gent que és experta en un
tipus de sector es dediqui a millorar aque-
lla àrea a nivell comercial, de manera que
els grups de treball estiguin formats per ex-
perts que desenvolupen projectes. La
nostra estratègia és la de convidar tant a
socis com a no socis als nostres esdeve-
niments, on els expliquem els nostres ob-
jectius, que són col·lectius i integradors. In-
tentem anar trencant barreres, i això s’a-
precia molt a nivell de barri.

Com us organitzeu?
Estem desenvolupant projectes en tres sec-
tors: sector del llibre (Sant Jordi), sector de
la salut (amb la quinzena de la salut iniciada
a principis de novembre), les arts escèni-
ques, que es van convertir en el tret iden-
titari del barri aprofitant les grans instal·la-
cions culturals com l’Auditori, l’ESMUC i el

TNC, que són associats nostres, sumats a
l’escola Eòlia o el Timbal; i per últim, el pro-
jecte XEIX, pel qual enguany hem guanyat
el Premi Comerç de Barcelona al Comerç
col·laboratiu i en el que treballem per a la
integració dels comerços asiàtics dins els
nostres projectes. Sempre hem pensat
que les idees són possibles gràcies a les
persones, i tenim la sort de comptar amb
un equip i un barri molt implicats. 

Quants socis teniu actualment?
Tenim més de 100 socis, que hem acon-
seguit en uns 5 anys. El 25% d’aquests so-
cis formen part del sector de la salut, i un
altre 25% forma part de la comunitat
asiàtica, cosa que es tradueix en el nostre
modus operandi. La nostra idea és la de
consolidar el col·lectiu d’associats i els
coneixements que cadascú pot oferir.

Què us porta a associar-vos a la Fun-
dació Barcelona Comerç?
Ens va atraure la voluntat de participació
en la realitat comercial de la ciutat. Creiem
que les diferències entre els eixos, aques-
ta pluralitat que tenim, en realitat és una
cosa que ens reforça. Estem molt d’acord
amb els principis responsabilitat social co-
mercial, transparència i serveis de qualitat
de la Fundació, i també parlem la matei-
xa llengua pel que fa a la divisió de la fei-
na en àrees, que nosaltres anomenem
grups de treball.

Què espereu de la Fundació?
Ara mateix estem en aquella fase en la qual
la volem conèixer i que els membres de la
Fundació ens coneguin a nosaltres. Creiem
que les associacions tenim poc temps per
parlar i conèixer-nos, i és una cosa que es-
perem trobar a la Fundació. A més, també
esperem poder aportar valor als associats
amb diferents serveis de la Fundació com
ara la Q de Qualitat, el Defensor del Client
o el suport en comunicació que ofereix a
Fundació; ens agradaria tenir més força i po-
der anar de la mà de l’administració de ma-
nera global; i la possibilitat de poder trobar
sinergies entre les diferents associacions co-
mercials de la ciutat.

A escala de principis, pel que fa a dife-
rents realitats que afecten el comerç d’a-
vui en dia, esteu d’acord amb el que de-
fensa la Fundació? Ens referim al tema
Rebaixes i als horaris comercials.
Tot evoluciona molt de pressa, ens en-
frontem a grans gegants com Amazon i al-
tres. Cal que l’administració pregunti al pe-
tit comerç què signifiquen aquests actors
i què suposen per a ells, i a partir d’aquí,
que les administracions ens protegeixin i
ens ajudin. Estem d’acord que el comerç
s’ha d’obrir a noves tecnologies i nous mo-
dels, però no ho podrem fer sols, neces-
sitem que l’administració no aprovi me-
sures que només beneficiïn als grans,
sinó que ens tinguin en compte. 
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La devolució d’un producte
és un dret del consumidor? 
Tan sols quan es tracti d’un pro-
ducte defectuós i seguint una
normativa específica, quan es
compra fora d’un establiment
(el que es diu venda directa) o
quan s’anuncia expressament.
En la resta de casos la devolució
ja no és un dret del consumidor,
sinó que és un valor afegit  que
l’establiment brinda al client. En
aquest cas, és el mateix establi-
ment qui posa les condicions
(per exemple, durant l’època de
rebaixes no es faran devolucions)
sempre i quan aquestes condi-
cions no vulnerin altres drets del
consumidor. Si a l’establiment
no hi ha cap cartell que ho indi-
qui, es considera que no hi ha de-
volucions; i si hi ha devolucions,
normalment ho anuncien perquè
és un servei extra  i publicitat po-
sitiva de cara al client. 

Si l’establiment accepta de-
volucions, l’establiment pot re-
tornar els diners o donar un val.
Si ofereix un val cal posar una sè-
rie de condicions, perquè si no
aquest val serà etern (potser in-
teressa que el val tingui una du-
rada màxima d’un any o que no
es pugui fer servir durant les
Rebaixes), tot allò que com a
establiment no es vulgui, cal es-
pecificar-ho al val.  

Hi ha diferents tipus de vals,
per exemple l’Agència Catalana
del Consum en col·laboració amb
les organitzacions de persones va
aprovar un model orientatiu, i des
del Defensor del client estem
disposats a posar-lo a la vostra
disposició en cas que estiguéssiu
interessats. Si ho esteu o teniu al-
gun tipus de dubte sobre la sec-
ció d’aquest mes, poseu-vos en
contacte a defensordelclient@ei-
xosbcn.org.

“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Joan Farré / President de l’Eix Fort Pienc

El Defensor 
del Client
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Adaptar-se o morir. Aquesta mà-
xima es podria aplicar al comerç
en el seu trànsit cap a la digitalit-
zació. I és que tenir un espai a In-
ternet és, avui dia, un aspecte
clau a l’hora de mantenir i impul-
sar un negoci. Per tal de cons-
cienciar el sector de la importàn-
cia de fer el pas cap al món digi-
tal, la Generalitat ha engegat tota
una sèrie d’accions per donar a co-
nèixer allò que fa per promoure la
digitalització del petit comerç. 

“Estem en un entorn on el
consumidor té noves maneres de
fer i de viure, i cal seguir pensant
en com adaptar-nos en aquesta
nova etapa digital”, va dir la di-
rectora general de Comerç, Munt-
sa Vilalta, durant la presentació de
la jornada Amazon, una oportu-
nitat al servei del comerç català ce-
lebrada a Vic el passat 25 d’octu-
bre. En el marc d’aquesta trobada,
Vilalta va especificar totes les ac-
cions que porta a terme el Govern
orientades a conscienciar el sector
sobre la importància de la trans-
formació digital dels negocis i
per apropar les darreres tendèn-
cies en comerç digital. Unes ac-
cions que han de ser “una eina”
perquè els comerciants coneguin

iniciatives del món de la digitalit-
zació del comerç “que puguin ser
d’utilitat”, va afegir Vilalta.

MODERNITZACIÓ
El govern de la Generalitat està
“convençut” que la transformació
digital és “imprescindible per a la
modernització i millora de la com-
petitivitat” del comerç català. 

De fet, el pla que va detallar Vi-
lalta a Vic consisteix en sessions for-
matives i informatives orientades

a fer veure la importància d’a-
questa transformació i presentar les
darreres tendències que puguin
oferir noves oportunitats de negoci
a través de la xarxa. 

Aquestes jornades, anomena-
des Comerç Futur, s’han anat cele-
brant arreu de Catalunya i estan
adreçades a professionals del petit co-
merç. Barcelona, Girona, Tortosa,
Lleida i Tarragona han acollit aquests
tallers al llarg de les últimes setmanes,
aplegant més de 300 assistents.  Els
cursos han analitzat qüestions com

ara oportunitats a l’eCommerce –o co-
merç digital–, l’ús que els botiguers
poden fer de les xarxes socials i con-
ceptes com l’omnicanalitat –o la im-
portància de fer arribar el missatge al
client a través de diversos canals–.
Aquesta formació la fa la Direcció Ge-
neral de Comerç, a través del Consorci
de Comerç, Artesania i Moda (CCAM).

AMAZON, UN ALIAT?
La trobada del dia 25 d’octubre a
Vic sobre Amazon s’emmarca en les
jornades Comerç Futur, i tenia la vo-
luntat de presentar una de les pla-
taformes de compra online més
importants del món per “apropar
els petits botiguers a les oportu-
nitats que ofereix”, segons va afir-
mar Vilalta. En aquest sentit, i per
il·lustrar els participants, durant
la sessió es va explicar l’experièn-
cia de l’empresa de Joguines Gas-
par, de Palau-Solità i Plegamans: el
cas d’èxit d’una empresa catalana
dedicada a la fabricació i comer-
cialització de joguines de fusta, que
està fent servir Amazon Market-
place per vendre arreu del món. 

La jornada de presentació es va
completar amb entrevistes perso-
nalitzades, on els assistents van
poder fer consultes concretes als
tècnics d'Amazon. En aquest sentit,
la resposta dels professionals del pe-
tit comerç va ser molt positiva: en
total es van realitzar 50 entrevistes
b2b, exhaurint les places previstes.

El futur és a la xarxa
» La Generalitat aposta per la digitalització del petit comerç i millorar així la seva competitivitat

» Impulsa sessions formatives per conscienciar el sector de la importància de ser present a Internet

Redacció
BARCELONA

INNOVACIÓ4Dins del pla
d’actuacions de la Generalitat hi ha
també el web comerçlocal.cat, una
manera ràpida, senzilla i sense
cap cost que permet als botiguers
tenir presència a Internet. 

Aquest projecte està impul-
sat per la Direcció General de Co-
merç, en col·laboració amb la Fun-
dació puntCAT, la Direcció General
de Política Lingüística i la Secreta-
ria de Telecomunicacions, Ciber-
seguretat i Societat Digital. 

La seva raó de ser va molt en la
línia de les jornades Comerç Futur
i la seva voluntat de conscienciar
els botiguers de la importància de
tenir un espai web. Per partici-

par-hi, els comerciants interessats
han de demanar hora per reunir-
se amb tècnics i poder registrar el
seu domini .cat per només vuit eu-
ros i, d’aquesta manera, posar en
marxa la seva pàgina web. 

La iniciativa es va presentar re-
centment a Girona, on s’està des-
envolupant la prova pilot en
col·laboració amb l’Ajuntament.
En només dues setmanes, 70 co-
merços gironins ja tenen el seu
web. La bona acollida en aquest
municipi ha fet que l’acció s’a-
llargui fins a mitjans de novem-
bre. D’altres municipis catalans ja
han mostrat el seu interès per
acollir la iniciativa.

Crear un web, el primer pas

La digitalització del
comerç és clau per 

a la Generalitat

Presentació de les accions que porta a terme el Govern per fomentar la digitalització del comerç (esquerra) i alguns dels tallers que ja ha impulsat (dreta). Fotos: Generalitat
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Victòria important al derbi. El
CB Roser es va fer fort a casa i va
derrotar el SESE (71-54) en el
derbi del grup 2 de la Copa Ca-
talunya masculina que es va dis-
putar el passat dia 13 al pavelló
de l’Estació del Nord.

L’equip no va voler donar
ales als de Nou Barris i va enca-
rrilar el matx des del salt inicial
amb un parcial de 19 a 7. El bon
inici de partit, però, es va dis-
soldre un pèl amb l’arribada del
segon quart, que es va saldar
amb un marcador de 14 a 18 a fa-
vor dels visitants que encara els
donava alguna esperança de
puntuar al Fort Pienc.

El Roser va continuar un pèl
despistat després del descans i
els visitants van arribar a si-
tuar-se només set punts per
sota, però l’equip va reaccionar
per curtcircuitar la reacció del
conjunt del Virrei Amat i arribar

als darrers 10 minuts guanyant
per set. En el moment de la ve-
ritat, però, es va tornar a veure
la millor versió del Roser, que
amb un parcial de 7 a 0 va tor-
nar a distanciar-se al marcador
i va certificar la cinquena victò-
ria de la temporada.

El pròxim dia 19 a les 4 de la
tarda l’equip buscarà mantenir
la seva bona dinàmica visitant la
pista de l’Aracena Collblanc B.

SETENA DERROTA DEL CLAROR
Continua la mala ratxa. El pri-
mer equip femení del Claror va
perdre el setè partit de la tem-
porada el passat dia 12 contra la
Bencriada (48-59). El Roser
també va perdre contra el Bas-
ket Almeda, en aquest cas a do-
micili (68-62).

El pròxim partit del Claror
serà contra el Viladecans i el del
Roser contra el GEiEG gironí.

La plantilla 2016-17 de l’equip vermell. Foto: CBR

El CB Roser guanya el derbi 
i segueix a un partit del líder
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DIJOUS 24 DE NOVEMBRE
21:00 La companyia teatral La Cubana porta el

seu darrer espectacle, Gente bien, al Coliseum.
L’obra es basa en un sainet escrit per Santiago
Rusiñol. / Teatre Coliseum.

DIVENDRES 18 DE NOVEMBRE
18:00 Jessica Espinoza s’encarregarà de coordinar

aquest el taller de dibuix Només faig fanzi-
nes per lligar. / Biblioteca Sagrada Família -
Josep M. Ainaud de Lasarte.

DIVENDRES 25 DE NOVEMBRE
18:00 Segona edició de la tertúlia de cinema.

Es projectarà un curt i, posteriorment, es co-
mentarà amb el seu directir. / Biblioteca Es-
querra de l’Eixample - Agustí Centelles.

FINS AL 18 DE NOVEMBRE
Matí-TardaÚltims dies per poder gaudir de Viu

Nepal, l’exposició que mostra com ha quedat
el país després dels terratrèmols que va pa-
tir entre els mesos d’abril i maig de l’any pas-
sat. / Centre Cultural La Casa Elizalde.

TOT EL MES
Matí-Tarda Des de fa dos mesos es pot visitar

la colecció Renoir entre dones, alguns exem-
ples de pintures femenines de l’artista fran-
cès. / Sala Fundació Mapfre.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
18:00 Barreja barbuda és el nom d’aquest es-

pectacle familiar del grup 2princeses barbudes
amb els temes del seu disc Cançons i rimetes.
/ Centre Cultural La Casa Elizalde.

DIJOUS 1 DE DESEMBRE
18:00 Escudella de poemes, una activitat coor-

dinada per David Lain amb obres de Miquel
Desclot, serà la pròxim activitat del cicle Lli-
bres a escena. / Biblioteca Sofia Barat.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
09:00 Una de les curses amb més tradició, la Jean

Bouin, arriba a la seva 93a edició. La prova pas-
sarà per Sant Antoni i per bona part de la Gran
Via de les Corts Catalanes.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Un dels clàssics de Charles Dickens, Oli-
ver Twist, arriba en forma de musical.
Explica la història d’un nen que és ex-
pulsat de l’orfanat i que haurà de
buscar-se la vida. / Teatre Gaudí.

El musical d’’Oliver
Twist’ aterra al Gaudí
Ds. 3 de desembre a les 17:00

Des del passat dia 14, la ciutat celebra
una nova edició del festival filosòfic Bar-
celona Pensa. La Central, la Casa Gol-
ferichs o la UB són alguns dels escenaris
on es desenvolupa aquesta edició.

El districte, protagonista 
d’actes del Barcelona Pensa

Fins al 19 de novembre

El CFS Eixample rep la 
visita del Faycán de Telde
Ds. 26 de novembre a les 16:30

El saxofonista nord-americà Timothy
Roberts oferirà dues classes magistrals
i un concert a l’ESMUC. / Escola Superior
de Música de Catalunya.

Dues classes magistrals amb el
saxofonista Timothy Roberts

17 i 18 de novembre

Partit corresponent a la desena jornada
de la Segona divisió nacional femenina
entre el CFS Eixample i el Faycán. / Pa-
velló Santa Isabel.

Futbol | L’Esquerra de l’Eixample deixa escapar el triomf a Rubí
Un gol al minut 85 li va costar dos punts a l’FC Esquerra de l’Eixample. Els de José María

Soldevila anaven guanyant 0-1 a Rubí contra el Juventud 25 de Septiembre, però els locals
van aconseguir empatar poc abans del final. Després d’onze jornades l’equip és setè amb 17

punts i el pròxim dia 20 rebran la visita del CE MBD Lions a partir de les sis de la tarda.

L’Eixample tornarà a ser
protagonista a la Jean Bouin
ATLETISME4Més de nou dècades
d’atletisme. El pròxim diumenge
27, el districte i la ciutat tornaran
a posar-se les sabatilles per la
disputa de la 93a edició de la cur-
sa Jean Bouin, un dels clàssics de
l’atletisme de la ciutat i la cursa
més veterana de totes les que es
disputen a l’Estat espanyol.

A partir de les 9 del matí, mi-
lers d’atletes se citaran a l’avinguda
de Rius i Taulet, a tocar de la pla-

ça d’Espanya, per recórrer els 5 o
els 10 quilòmetres que els porta-
ran pels punts més emblemàtics
del districte. La cursa curta aca-
barà al passeig de Lluís Com-
panys, mentre que la de 10 quilò-
metres tornarà al seu punt de
sortida.

Com és habitual, la Jean Bouin
tindrà un marcat caràcter solida-
ri i els participants podran donar
un euro a benefici de Càritas.

El CFS Eixample derrota l’Elx
i puja a la cinquena posició

FUTBOL SALA4Victòria impor-
tant. El primer equip femení
del CFS Eixample continua mos-
trant-se sòlid a casa i el passat
dia 12 va aconseguir el tercer
triomf del curs contra el Joven-
tut d’Elx (5-2).

El conjunt vermell voldrà
començar ara a aconseguir tam-
bé punts lluny del pavelló de
Santa Isabel i la primera opor-
tunitat que tindran per fer-ho
serà el pròxim dia 19 a les 5 de la

tarda al CEM El Turó de la Lla-
gosta contra el CD La Concordia.

TRES SELECCIONADES
La bona feina de l’equip no ha pas-
sat desapercebuda. La selecció
catalana sub21 va convocar Mar-
ta de los Riscos, Carlota Ferrer i Ro
Maymó per a una sessió d’entre-
nament que es va fer al pavelló La
Sínia de Molins de Rei. L’Eixam-
ple va ser el club que va aportar
més jugadores a la sessió.
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